
اقتصادی6

گروه اقتصادی - وزیر اقتصاد 
در صد و چهاردهمین نشست شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 
تأکید کــرد: باید تغییر نگرشــی در 
رویکرد دولت صورت گیرد تا بخش 
عمرانی برای بخش خصوصی جذاب 
شــود و بخش خصوصی به دلیل به 
صرفــه بودن وارد پــروژه عمرانی و 

ساخت و ساز شود.
سید احســان خاندوزی، وزیر 
امور اقتصادی و دارایی دراین نشست 
گفت : توقــع داریم اعضای اقتصادی 
کابینه که عضو شــورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی هســتند، 
مشــارکت فعال تری در این شــورا 
داشته باشند و نســبت به سوالات و 
ابهامات فعالان اقتصادی حســاس و 

پاسخگو باشند.
وی با اشــاره بــه گلایه فعالان 

بخــش خصوصی دربــاره حضور 
کمرنــگ بعضی اعضــای کابینه در 
شــورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی تأکید کــرد: توقع می رود 
عالی تریــن مقام دســتگاه دولتی در 
جلســه دیگری به صورت رســمی 
حضــور و به طور مســتقیم با بخش 
خصوصی مواجه شده و حرف فعالان 

را بشنوند.
البته، ممکن است پاسخ مسئول 
دستگاه یعنی وزیر مربوطه و یا رئیس 
سازمان برنامه وبودجه برای مخاطبان 
این بخــش صددرصد قانــع کننده 
نباشــد، چرا که ما برای اقناع در این 

جلسه نیستیم.
وی ادامه داد: اینکه بگوییم قرار 
اســت صددرصد به صورت مطلق و 
جامــع به یک هدف برســیم، ممکن 
نیست و در هیچ جای دیگری نیز این 

اتفاق نیفتاده، اما همین قدر که فضای 
تفاهــم، تعامل و احترام و شــنیدن 
دغدغه های فعالان بخش خصوصی، 
پیمانکاران و ســایرین ایجاد شود، در 
مدیریت اقتصادی کشور یک ارزش 
محسوب می شــود. وزیر اقتصاد در 
پاســخ به طرح پیشــنهاداتی درباره 
مسائل بین دولت و بخش خصوصی 
گفت: من نظر همه را به یک مســاله 
بنیادی تر جلب می کنم که شــاید ما 
اساســاً باید در این دست مناقشات به 
فکر تعریف یــک نهاد ثالث و قاعده 
گذاری منصفانــه و عادلانه در قالب 
برنامــه هفتم توســعه و یا یک ظرف 

قانونی دیگر باشیم.
خاندوری همچنین در خصوص 
گلایه هــای برخــی از فعالان بخش 
خصوصی در بــاره پرداخت بودجه 
عمرانی نیز ابراز کرد: قطعاً ســازمان 

برنامــه و بودجه پرداخت عمرانی را 
تورم زا نمی دانند این بخش مفیدترین 
بخش از پرداخت های دولت است که 
مستقیماً سبب تحریک رشد اشتغال 
اســت، اما قطعاً در اســتفاده از منابع 
درآمــدی از جملــه فــروش نفت، 
مالیات، گمرک و استقراض، دولت در 

نظــر دارد به جهت هدف ضد تورمی 
خود استقراض کمتری انجام دهد.

وزیــر اقتصاد در ادامــه افزود: 
میــزان فروش نفــت اندکی افزایش 
یافته و عمده درآمدهای جدید دولت 
از مالیات بوده است و از سمت دیگر 
هزینه های جاری کشــور در بخش 

حقوق، یارانه و بازنشســتگان که به 
دلیل لزوم حمایــت دولت از جامعه 
به دلیل فشــار ناشی از تورم پرداخت 
می شــود، قطعاً بودجه کمتری برای 

دولت می ماند.
وزیــر اقتصاد گفــت: در حال 
حاضر که باهم سخن می گوئیم از سال 

گذشته در همین زمان پرداخت های 
کمتری به حوزه عمران صورت گرفته 
اســت چرا که قرار نبود اینقدر دست 
بازانه به سمت تنخواه بانک مرکزی و 
استقراض برویم. وی همچنین گفت: 
مطالبه ای که می توانیم داشــته باشیم 
سرعت بخشــیدن به ساز و کارهای 
مشــارکت های عمومی و خصوصی 
اســت و مثلًا به جای اینکه متوســط 
۱۵ تا ۱۷ ســال تطبیق پروژه ها داشته 
باشیم تمام کار را به بخش خصوصی 
واگــذار کنیم یعنی نــه دولت کار را 
رها کندو نه خیلی ســخت بگیرد که 
بخش خصوصی ضرر کند. خاندوزی 
همچنیــن اضافه کــرد: می خواهیم 
فعالیت و ســرمایه گذاری و ساخت 
و ساز برای بخش خصوصی جذاب 
شود تا فعال بخش خصوصی به دلیل 

به صرفه بودن وارد شود.
وی تأکید کرد: باید تغییر نگرشی 
در رویکــرد دولت صــورت گیرد تا 
بخش عمرانی برای بخش خصوصی 
جذاب شــود. وزیر اقتصــاد درباره 
پیشنهاد اصلاح قانون مشاغل سخت و 
زیان آور از سوی اتاق بازرگانی ایران 
گفت: مدیــران اقتصادی در تصمیم 
گیری هــا در معرض خطا در نوع اول 
یا نوع دوم هســتند؛ ممکن اســت با 
تغییر این قانون عده ای که شایسته یک 
حمایت خاص هستند بیرون بیافتند 

و عده ای که نباید، مشمول حمایت ها 
شــوند، که غالباً نیز با رویه های غلط 
و معیوب خود را مشــمول حمایت 
می کنند. وی متذکر شد: در خصوص 
اصل مساله مطرح شده در این جلسه 
اتفاق نظر هست که قاعده فعلی بهینه 
نیست و باید به سمت اصلاح و بهینه 
ســازی حرکت کنیــم. وزیر اقتصاد 
ســپس گفت: این مساله باید اصلاح 
شود، چه با نگاه به آینده صندوق های 
بازنشستگی کل کشور که آینده کشور 
اســت و چه با نگاه بــه کارفرمایان و 
فعالان بخش خصوصی چه با نگاه به 
بخشی که به لحاظ اخلاقی و انسانی 
کار می کنند، نگوییم که چرا باید برای 
منفعت شما ما باید پول بدهیم ما همه 
در جایــی دور هم نشســتیم که اگر 
کارگر شما متوجه شود که از حداقل 
منزلت انسانی برخوردار نیست، با دل 
و جان و با بهره وری برای شــما کار 
نمی کند؛ در این موضوع باید با دیدن 

همه این ملاحظات حرکت کنیم.
خاندوزی همچنین بیان کرد: من 
موافق ارسال متن پیشنهادی به هیأت 
دولت هستم تا در کمیسیون تخصصی 
که همه دستگاه های مرتبط یعنی تأمین 
اجتماعی و وزارت بهداشت حضور 
دارند بررسی و اصلاح شود؛ یعنی به 
جای حذف صورت مساله آن را حل 

واصلاح کنیم.

وزیر اقتصاد:

طرحهای عمرانی باید برای بخش 
خصوصی جذاب شود

وزیر اقتصاد تأکید کرد: باید تغییر نگرشی در رویکرد دولت صورت گیرد تا بخش عمرانی برای بخش خصوصی
 جذاب شود.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل  
صندوق تثبیت بازار سرمایه در مورد 
شرط فروش ســهام عدالت توسط 
مشــمولان گفت: زمان فروش سهام 
عدالت توســط مشمولانی که روش 
مستقیم را برای مدیریت سهام خود 
انتخاب کرده بودند به تصمیم نهایی 

شورای عالی بورس بستگی دارد.
پیمان حدادی در نشست خبری 
که امروز برگزار شد، در مورد فعالیت 
صندوق تثبیت بازار سرمایه توضیح 
داد: یکی از اهداف اصلی این صندوق 
حفظ ثبات در بازار ســرمایه است به 
همین دلیل صنــدوق تثبیت هر روز 
اقدام به خرید و فروش سهم نمی کند.

وی ادامــه داد: هیــات امنــای 
صندوق تثبیت از وزیر اقتصاد، رئیس 
بانک مرکزی، رئیس ســازمان برنامه 
و بودجــه، رئیس ســازمان بورس و 
رئیس صندوق توســعه ملی تشکیل 
شده اســت و این که صندوق تثبیت 
چه سهم هایی را خرید و فروش کند 
براساس آیین نامه ای است که توسط 

هیات امنا تصویب شده است.
مدیرعامل صندوق تثبیت بازار 
سرمایه ادامه داد: بنابراین زمانی که در 
برخی از شاخص های بازار تغییراتی 
ایجاد شــود یا در بازارهای جهانی یا 
بــازار ارز نوســاناتی صورت بگیرد 
صندوق تثبیت وارد بازار می شــود. 

در حــال حاضر این صندوق در ۵۱۰ 
نماد ســهم دارد که این سهام صرفا از 
نمادهای بزرگ تشــکیل نشده اند اما 
نقدشوندگی سهام، سایز سهام و نوع 
فعالیت بازارگردان از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
حدادی در مورد سرمایه  گذاری 
صندوق توسعه ملی در بازار سرمایه 
اظهار کــرد: این صندوق به صورت 
غیرمســتقیم اقدام به خرید ســهم 
می کنــد خرید این صنــدوق هم از 
طریق صندوق تثبیت انجام می شود. 

این اقدام توسط خود سازمان بورس 
هم انجام می شود.

وی از انتشــار گزارش هایی در 
مورد فعالیت صنــدوق تثبیت بازار 

سرمایه در ماه های آینده خبر داد.
مدیرعامل صندوق تثبیت بازار 
ســرمایه در مورد میــزان دارایی این 
صنــدوق اظهار کرد: میــزان دارایی 
صندوق تثبیت در اواخر ســال قبل 
۶۰۰۰ میلیارد تومان و در حال حاضر 

۱۲ هزار میلیارد تومان است.
حــدادی در ادامــه در مورد راه 

انــدازی بورس بین الملل اظهار کرد: 
راه انــدازی این بورس حدود دو ماه 
قبل در شــورای عالی بورس مطرح 
و تصویب شــد از شرایط راه اندازی 
بورس بین الملل این است که حداقل 
۶۰ درصد سهام از سهامداران خارجی 
متشکل شود و معاملات ارزی باشد.

وی ادامــه داد: تاکنون به غیر از 
یک بانــک داخلی هیچ نهاد دیگری 
درخواست ســرمایه  گذاری در این 
راستا را ارائه نکرده است اما سازمان 
بورس از هر نهاد داخلی و بین المللی 

که مایل به ســرمایه  گــذاری در این 
بخش اســت دعــوت می کند و در 
کمترین زمان اقدامات اجرایی انجام 
می شــود. مدیرعامل صندوق تثبیت 
بازار سرمایه با بیان این که راه اندازی 
بورس بین الملل به درخواســت دبیر 
ســابق مناطــق آزاد بــود، ادامه داد: 
نهادهای خارجی از کشورهای حوزه 
خلیج فــارس به دبیر ســابق اعلام 
آمادگــی کردند. اما آینــده این بازار 

هنوز مشخص نیست.
آخرین وضعیت بازگشایی 

نمادهای سهام  عدالت
مشاور رئیس سازمان بورس در 
امور ســهام عدالت در مورد آخرین 
وضعیت بازگشایی نمادهای سرمایه  
گذاری استانی اظهار کرد: در خردادماه 
شورای عالی بورس، سازمان بورس 
را مکلــف کــرد تمهیداتــی برای 
برگزاری مجامع شرکت های مذکور 
بیندیشد. ســازمان بورس و شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی هم مقدمات 
برگــزاری مجامع را انجــام دادند و 

اکنون آمادگی برگزاری هستند.  
حــدادی ادامه داد: اما نهادی که 
بایــد در نهایت مجــوز برگزاری یا 
بازگشایی نمادها را صادر کند شورای 

عالی بورس است که تاکنون این اقدام 
را انجام نداده اســت. امیدواریم این 
موضوع تا ماه آینــده به جمع بندی 
برسد. به گفته وی، این که مشمولانی 
که روش مســتقیم را برای مدیریت 
سهام عدالت خود انتخاب کرده بودند 
بتوانند اقدام به فروش سهام خود کنند 
هم به تصمیم شــورای عالی بورس 

بستگی دارد.
مشاور رئیس ســازمان بورس 
در امور ســهام عدالت در مورد سود 
سال ۱۴۰۰ این سهام نیز گفت: میزان 
سود سال ۱۴۰۰ دو برابر سال ۱۳۹۹ 
خواهد بود و اولین مرحله آن در پایان 

آذرماه پرداخت می شود.

شرط فروش سهام عدالت

 مدیران اقتصادی در تصمیم گیری ها در معرض خطا در نوع اول یا نوع دوم هستند؛ ممکن است 
با تغییر این قانون عده ای که شایسته یک حمایت خاص هستند بیرون بیافتند و عده ای که نباید، 
مشمول حمایت ها شوند، که غالباً نیز با رویه های غلط و معیوب خود را مشمول حمایت می کنند.

گروه اقتصــادی -رئیس اتاق 
بازرگانی ایران گفت: با اجرایی شدن 
تجارت آزاد بین ایران و کشــورهای 
عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا بخش 
بزرگی از موانع توسعه تجارت مرتفع 

خواهد شد.
غلامحسین شــافعی امروز در 
همایش تجاری ایران و روسیه اظهار 
کرد: ما بر این باوریم که کشــورهای 
منطقه بــا تکیه بر تاریــخ و فرهنگ 
مشترک، می توانند آینده مشترک خود 
را بیافرینند. رویکــرد اصولی ایران، 
مشارکت سازنده با همسایگان، برای 
تحقق نظم پایــدار مبتنی بر حمایت 
از توسعه کشــورهای منطقه و ایجاد 
پیوندهــای متقابل اقتصادی اســت. 
بخش خصوصی در راســتای ایجاد 
محیــط آرام و بی تنش برای کســب 
و کار، بــر اســتفاده از ظرفیت های 
دیپلماســی در جهت توسعه روابط 
اقتصادی و تجاری کشــورها تاکید 

می نماید.
رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: 
در ســال های گذشــته روابط بین دو 
کشور ایران و روسیه همواره دوستانه 
بوده و دو کشــور شرکای استراتژیک 
در منطقه محســوب می شوند. مردم 
دو کشــور از روابط دیرینه بر مبنای 
مشــترکات بســیار برخوردارند. در 
حال حاضر نیز ایران مناسبات خوبی 
با کشورهای منطقه داشته و اقدامات 
مهمی جهت توســعه این مناسبات 
انجــام داده و روســیه در این میان از 
جایگاه مهمی در سیاســت خارجی 
جمهوری اســلامی ایران برخوردار 

است.
وی ادامــه داد: وجــود منابع و 
توانایی های دو کشــور در زمینه های 
مختلف همچون نفت و گاز، کشتیرانی 
در دریای خزر و به طور کلی حمل و 
نقل در طول کریدور شمال و جنوب، 
فناوری اطلاعات و امنیت الکترونیک، 

پتروشیمی، کشاورزی و مواد غذایی، 
فلزات و مواد شــیمیایی، خشــکبار، 
فرش، مبلمان، مصالح ســاختمانی و 
نســاجی، داروسازی، خدمات فنی و 
مهندسی و همچنین تمایل دو کشور 
به همکاری های اســتانی راه را برای 
گسترش هرچه بیشــتر مبادلات دو 

جانبه هموارتر کرده است.
شــافعی افزود: بر اساس آمار، 
حجم کلی تجارت دو کشــور ایران 
و روســیه در سال ۲۰۲۱ حدود چهار 
میلیارد دلار بود که شــامل سه میلیون 
دلار واردات ایران از روســیه و ۹۷۲ 
میلیون دلار صادرات به روسیه است. 
این میزان به نسبت سال گذشته با رشد 

چشمگیری مواجه بوده است.
وی ادامه داد: بر این اساس لازم 
اســت با توجه به علاقه مندی و عزم 
جدی مقامات عالی دو کشور جهت 
گســترش روابط و به واسطه بررسی 
توانمندی هــا و ایجــاد ارتبــاط بین 

تشــکل های تخصصی و شناســایی 
فرصت هــای موجــود دو کشــور 
گام هــای عملیاتی هماننــد هیأت 
حاضــر که بزرگ ترین هیأت تجاری 
فدراسیون روسیه به ایران در ۲۰ سال 
اخیر اســت، جهــت افزایش حجم 
مبادلات، برداشته شود و در عین حال 
جهت رفع موانع از جمله تســهیل در 

صدور روادید تلاش صورت گیرد.
شافعی با اشــاره به رابطه ایران 
با اتحادیه اقتصادی اوراســیا، اظهار 
کرد: امضــای توافقنامه موقت تعرفه 
ترجیحی ایران بــا اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا فصل جدیدی را در گسترش 
روابــط تجاری ایران با کشــورهای 
منطقه گشــوده اســت. این در حالی 
اســت که مذاکرات تجارت آزاد بین 
طرفیــن نیز در حال اتمام اســت و با 
اجرایی شــدن تجارت آزاد بین ایران 
و کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا بخش بزرگی از موانع توسعه 

تجارت مرتفع خواهد شد.
وی افــزود: ایــران بــه دلیــل 
برخورداری از کریدور شرق-غرب 
و بندر چابهار می تواند ضمن توسعه 
روابط خود با اوراســیا، زمینه ســاز 
همــکاری کشــورهایی مانند هند با 

اتحادیه اقتصادی اوراسیا نیز باشد.
شافعی اضافه کرد: در سال های 
اخیر اقداماتــی همچون تلاش برای 
تســهیل صدور و لغو روادید، توافق 
بــرای انجــام ســرمایه گذاری های 
مشــترک، ایجاد زیرســاخت جهت 
برقراری مجدد روابط بانکی بر اساس 
ارزهــای ملی دو کشــور و امضای 
توافقنامــه کریدور ســبز گمرکی در 
راستای توسعه روابط فی مابین انجام 

شده است.

رئیس اتــاق بازرگانــی ایران 
تصریح کرد: با این حال لازم اســت 
جهــت توســعه مناســبات، اموری 
ماننــد ایجاد زیرســاخت های لازم 
برای اســتفاده از کشتی های رو-رو، 
توسعه روابط بانکی و تسهیل صدور 
ضمانــت نامه های بانکــی و فعال تر 
شدن کریدور سبز گمرکی با جدیت 

بیشتری پیگیری شود.
وی بــا بیان اینکه قطعاً برگزاری 
منظم این قبیل نشست ها، فرصت های 
بیشتری را برای همکاری و تعامل همه 
جانبه فراهم مــی آورد، گفت: لازمه 
همکاری های تجاری بیشــتر، فراهم 
آوردن امکانــات و تســهیلات برای 
حضــور عاملین اقتصــادی ایرانی و 
روس در کشور مقابل است. متأسفانه 

زیرســاخت های کنونــی، بــه حد 
کافی توســعه نیافته و با ظرفیت های 
اقتصادی، تجاری و تولیدی موجود در 
نه تنها ایران و روسیه، بلکه کشورهای 
مســتقر در منطقه فاصله زیادی دارد. 
قطعاً همــکاری بیشــتر بخش های 
خصوصــی دو کشــور بــا حمایت 
دولتمردان در برنامه ریزی بلندمدت 
و در جهــت ارائــه تســهیلات در 
مدیریت و توسعه شبکه حمل ونقل به 
خصوص کشتی های رو-رو، استفاده 
از حمل ونقل ترکیبی، ســازماندهی 
خطوط کشــتیرانی مسافری دریایی، 
توسعه راه آهن، ترغیب سرمایه گذاری 
به منظور توســعه زیرســاخت های 
دریای خزر، تأسیس صندوق مشترک 
تأمیــن مالــی پروژه های مشــترک، 

ســهولت در صدور روادید تجاری، 
ارتباطات مســتمر بانکی، حفاظت از 
محیط زیست و مبارزه با آلودگی های 
زیســت محیطی و … محقق خواهد 

شد.
شــافعی اظهار امیــدواری کرد 
کــه با انجــام تعاملات مشــترک و 
همکاری هــای ســازنده، بتوانیم در 
آینده نه چندان دور شــاهد گسترش 
مناســبات اقتصــادی دو کشــور و 

کشورهای منطقه باشیم.

گروه اقتصــادی - وزیر صمت 
ضمن بیان اینکه حرکت نرخ ارز بازار 
آزاد به سمت ۳۶ هزار تومان کاذب بوده 
و چیزی جز عملیات روانی نیســت، 
گفت: در نظر داریم تا به قشر وسیعی از 
مردم کارت اعتباری برای خرید بدهیم.

سید رضا فاطمی امین در نشست 
هم اندیشــی با منتخبــی از اصناف و 
اتحادیه های سراسر کشور، اظهار کرد: 
رصد ثبت سفارش ها و تخصیص ارز 
نشان می دهد که به هیچ عنوان در بازار 
نیمایی کمبود ارز وجود ندارد و به ویژه 
واردکنندگان می توانند شهادت دهند در 
مقایسه با ۶ ماه قبل یا حتی یک سال قبل 
وضعیت تخصیص ارز بسیار بهتر شده 
است. با این وجود حرکت نرخ ارز بازار 
آزاد به سمت ۳۶ هزار تومان کاذب بوده 
و چیزی جز عملیات روانی نیست. وزیر 

صمت با اشاره به اینکه همه واحدها به 
ویژه تولیدکنندگان به راحتی می توانند 
از بــازار نیمایی ارز مورد نیازشــان را 
تأمین کنند، افزود: بر این اساس افزایش 
قیمت ها به هیچ عنوان قابل قبول نیست 
و باید تمرکز کنیم که این جو روانی که 
بــازار ارز را متلاطم می کند اثر خود را 
به صورت گرانفروشی نشان ندهد. البته 
اصنــاف و تولیدکنندگان با وجود همه 
تحریکات و عملیات رسانه ای دشمن، 
تاکنون عملکرد بســیار خوبی داشته و 
تحت تأثیر القائات و جنگ روانی قرار 

نگرفته اند.
اعطای کارت اعتباری برای 

خرید به قشر وسیعی از مردم
وی در ادامــه با بیــان اینکه پایین 
بودن قدرت خرید مردم پایین اســت، 
گفت: قدرت خرید تابعی از درآمدهای 

شــغلی و غیر شغلی، یارانه، تسهیلات 
و کارت های اعتباری اســت؛ در زمینه 
تســهیلات و کارت هــای اعتبــاری 
پــروژه ای را در مراحــل آغازین کار 
داریم که بر اســاس آن در نظر داریم تا 
به قشر وسیعی از مردم کارت اعتباری 
برای خرید بدهیم که جزئیات آن اطلاع 

رسانی خواهد شد.
پیش بینی پذیری اقتصاد از 

سه ماه قبل
وی در ادامــه بــه وضعیت تولید 
اشــاره کــرد و گفت: اصــلاح برخی 
زیرســاخت ها سبب شــد تا اتفاقات 
خوبی را در حوزه تولید شاهد باشیم؛ از 
جمله همه سهمیه ها در فلزات و فولاد 
برداشته شــد و مشکل مواد اولیه را در 
حوزه فولاد به طــور کلی حل کردیم. 
وزیر صمت اضافه کرد: در همین راستا 

باید اشاره کنم که امروز بررسی شاخص 
تولید حاکی از روند بسیار خوبی است و 
در اکثر محصولات افزایش تولید به ثبت 
رسیده اســت؛ بر همین اساس در بهار 
امسال صنعت رشد ۵.۱ درصدی تولید 
را ثبت کرد، در حالی که رشد اقتصادی 
کشــور کمی بیش از ســه درصد بوده 
است. فاطمی امین افزود: شاخص دیگر 
تولید مربوط به شــرکت های بورسی 
می شــود که بیــش از ۵۰ درصد تولید 
کشــور را در اختیار دارند که در مهرماه 
امسال در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
۷.۷ درصد رشد داشته است. رشد تولید 
این شرکت ها در خردادماه ۲.۵ درصد، 
تیرماه ۵.۸ درصد، مردادماه ۶.۴ درصد 
و شهریورماه ۶.۵ درصد بوده است. وی 
ادامه داد: شاخص سرمایه گذاری نیز در 
بهار امسال نسبت به مدت مشابه سال 

گذشــته ۵.۸ درصد رشد داشته است، 
همچنین در ۶ ماهه نخست امسال رشد 
۱۳ درصدی صادرات به ثبت رسید و بر 
این اساس روندها مطلوب است. وزیر 
صمت همچنین از پیش بینی پذیر کردن 
تولید خبر داد و گفت: تاکنون حدود ۲ 
هزار شاخص و ۳۰۰ داشبورد مدیریتی 
تعریف شــده و با پیش بینی یک اتاق 
پایش، تا پایان ســال قادر به رصد همه 
متغیرها و شاخص ها خواهیم بود که این 
مهم پیش بینی پذیری در تولید و اقتصاد 
کشــور از سه ماه قبل را به دنبال خواهد 

داشت.
۱۱۰ شهرستان از نظر تولید 

ضعیف هستند
وزیر صمت با اشــاره به اصلاح 
برخی از زیرســاخت ها برای توسعه 
تولید، اظهار کرد: از جمله این اقدامات 
تأمین مالی زنجیره ای اســت که در نظر 
داریم آن را به کارت های اعتباری متصل 
کنیم و اصناف در به ثمر نشستن آن نقش 
ویژه خواهند داشت. فاطمی امین گفت: 
امروز بیش از ۱۱۰ شهرستان در کشور 
شناسایی شده که از نظر تولیدی حرفی 
بــرای گفتن ندارند و تمرکز کردیم تا با 
اســتفاده از توان شرکت های بزرگ به 
راه اندازی تولید در این مناطق اقدام کنیم. 
وی افــزود: امروز در مناطقی همچون 

رباط کریم، ســیرجان، زرندیه، ساوه، 
شــهرک محمودیه قم و غیره مشــکل 

کمبود نیروی کار داریم.
رشد ۱۳ درصدی صادرات

تحلیل ما در این زمینه این بود که 
با توجه به کاهش قدرت خرید خانوار، 
اگر تولید را گســترش دهیم؛ اما کسی 
توان خرید نداشته باشد فایده ای نخواهد 
داشت، بنابراین بر صادرات تمرکز شد؛ 
بر همین اســاس در بــازاری همچون 
آفریقا رشــد ۱۰۰ درصدی صادرات 
به ثبت رســید. فاطمی امین گفت: باید 
لوکوموتیوِ صادرات را مهیا می کردیم تا 
تولید به حرکت بیفتد و در نتیجه اشتغال 

و درآمد مردم افزایش یافته و بازار رونق 
یابد که در بخش صادرات با رشــد ۱۳ 
درصدی جواب گرفتیم. وی تاکید کرد: 
امروز امیدی در فعالان اقتصادی شکل 
گرفتــه که باید تقویت شــود و بر این 
اساس سال آینده را سالی بهتر نسبت به 
امسال می دانم، زیرا بسیاری از کارها در 

نیمه راه هستند.

گــروه اقتصــادی - رییــس 
کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: 
تا هفته آینده تمام بانک های متخلف به 
عنوان ترک فعل به قوه قضاییه معرفی 
می شــوند و طبق قانون اگر بانک ها 
ســهم خود را در پرداخت تسهیلات 
به بخش مســکن را نپردازند به اندازه 
آن شامل جریمه مالیاتی می شود و نه 
تنها باید به این به تعهد خود عمل کند 
بلکــه به عنوان جریمه باید مالیات در 

نظر گرفته شده را هم بپردازد.
محمدرضا رضایی کوچی درباره 
پیشرفت فیزیکی پروژه نهضت ملی 
مســکن در قالب قانون جهش تولید 
مسکن مصوب مجلس اظهار داشت: 
عقب ماندگــی پــروژه نهضت ملی 

مســکن از برنامه زمان بندی مشهود 
است و مجلس هم پیگیر این موضوع 
بوده و مسئولان نهادها و دستگاه های 
مربوطــه باید در این باره پاســخگو 

باشند.    
وی ادامه داد: قرار بر این شد که 
پروژه نهضت ملی مســکن در دو فاز 
به اجرا برســد و در فاز اول دو میلیون 
مســکن در دو ســال اول دولت و در 
فــاز دوم دو میلیون دیگر واحد در دو 
سال دوم دولت ساخته شود امروز که 
۸ مــاه به پایان مهلت فاز اول مانده در 
بهترین حالت دولت ۲۰۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن را می تواند در این 

مدت بسازد.      
رییس کمیسیون عمران مجلس 

گفت: مشکل دیگر در پروژه نهضت 
ملی مســکن بحث قیمت تمام شده 
اســت که متاسفانه تا به امروز  قیمت 
مشــخصی اعلام نشــده و کسی از 
قیمــت نهایی واحدهای نهضت ملی 
مسکن مطلع نیســت و خبر ندارد و 
گفته شده که مبنای تعیین قیمت های 
واحدهای نهضت ملی مسکن، قیمت 
روز خواهــد بــود. رضایی کوچی 
درباره عدم پرداخت آورده های اولیه 
متقاضیــان واحدهــای نهضت ملی 
مســکن اظهار داشت: موضوع آورده 

اولیه متقاضیان از دیگر مشکلات این 
پروژه است. از آنجایی که قراردادهای 
نهضت ملی مسکن مبهم است و مردم 
نمی دانند باید چه مقداری به ازای هر 
واحد پول پرداخت کنند و این واحدها 
چه زمانی به آنها تحویل خواهد شد، 
این آورده ها چه مدت زمانی در بانک 
ســپرده گذاری خواهد شد و قیمت 
تمام شده چقدر خواهند بود، نسبت 
به پرداخت آورده اولیه مردد هســتند 
و همین موضوعات باعث شده مردم 
باوجــود ثبت نام، هنوز آورده اولیه را 

پرداخت نکنند.
رییس کمیســون عمران درباره 
تغییر شرایط ثبت نام در نهضت ملی 
مســکن مبنی بر اینکه همــه افراد از 
جمله کارکنــان و افرادی که بیش از 
۲۰ ســال پیش وام دریافت کرده اند یا 
مسکن دارند،  می توانند در این طرح 
ثبت نام کنند، تاکید کرد: چنین چیزی 
در قانون جهش تولید مســکن دیده 
نشــده و واقعیت ندارد، دولت همان 
مســکن اول را تحویل دهــد، از آن 
مســکن دوم را نمی خواهیم. پروژه 

نهضت ملی مســکن می تواند امیدی 
برای جوانان باشــد و بــا اجرای آن 
می توان مشکل و دغدغه مسکن برای 
جوانان برطرف کرد و سرعت اجرای 
این عامل مهم در افزایش امید در نسل 

جوان نباید کُند باشد.
دربــاره  کوچــی  رضایــی 
پیگری های مجلــس از دولت برای 
ساماندهی اجرای نهضت ملی مسکن 
اظهار داشــت: مقصــر این وضعیت 
تنها وزارت راه و شهرســازی نیست، 
مشکل اصلی در این پروژه بحث تامین 

مالی اســت و در حال حاضر بانک ها 
تنها ۵ درصد از تســهیلات خود را به 
بخش مســکن اختصاص دادند و از 
۳۶۰ هزار میلیارد تومان تومان تعیین 
شــده از تسهیلات بانکی برای بخش 
مسکن تنها ۱۸ هزار میلیارد تومان آن 
پرداخت شد. از سوی دیگر یک ریال 
از ۳۰ هزار میلیارد تومان بودجه دولت 
برای مسکن، مالیات بر خانه از خالی و 
درآمد حاصل از فروش اراضی دولتی 

پرداخت نشد.
وی تاکیــد کــرد: تا بــه امروز 
عملکــرد عمــده بانک هــا در ارایه 
تسهیلات به بخش مسکن صفر بوده 
اســت و به غیر از بانک مسکن که آن 
هــم به ۵۰ درصد تعهدات خود عمل 

کرده هیــچ بانک دیگری به تعهدات 
خود در بخش مسکن عمل نکرده اند. 
رییس کمیســیون عمــران از 
معرفی بانک هــای متخلف در انجام 
تکلیــف قانونی ارایه تســهیلات به 
بخش مســکن به قوه قضاییه تا هفته 
آینده خبــر داد و گفت: تا هفته آینده 
تمام بانک های متخلف به عنوان ترک 
فعل به قوه قضاییه معرفی می شوند و 
طبق قانون اگر بانک ها سهم خود را در 
پرداخت تسهیلات به بخش مسکن 
را نپردازند به اندازه آن شامل جریمه 
مالیاتی می شــود و نه تنها باید به این 
به تعهد خود عمل کند بلکه به عنوان 
جریمه باید مالیات در نظر گرفته شده 

را هم بپردازد.

رئیس اتاق ایران ؛

   صدور روادید تسهیل شود

وزیر صمت اعلام کرد؛

اعطای کارت اعتباری خرید به مردم

رییس کمیسیون عمران مجلس:

دولت مسکن اول را تحویل دهد، مسکن دوم نمی خواهیم
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